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Milí spoluobčané, 

 rádi bychom Vám popřáli krásné, spokojené, požehnané 
Vánoce. Prožijte je v lásce a štěstí společně se svými blízkými, 
rodinou, přáteli, kamarády.
 Vánoce jsou krásným obdobím, kdy se vzájemně navště-
vujeme v našich domovech. Společně se členy rodiny, přáteli 
sedneme ke stolu plnému různých dobrot a skvělého vína. Za-
vzpomínáme na společné zážitky, naplánujeme, kam příští léto 
pojedeme na výlet. To vše je tím krásným momentem pospo-
litosti, vzájemného sdílení společných hodnot. To vše překoná 
veškeré stresy, problémy a úskalí, které nás všechny potkávají. 
Proto si těchto vzácných chvil užívejme.
 Do roku 2025 Vám přejeme jen to dobré. Mnoho zdraví, 
štěstí, lásky, úspěchů. Společně si přejme, abychom se na sebe 
při setkání na ulici či taneční zábavě usmívali a obdarovali se 
vzájemně vlídným slovem. Vzpomeňme si na slova z jedné 
písně „A co život…? Jaký si ho uděláš, takový ho máš.“ Proto se 
snažme udělat si ho veselým, radostným, spokojeným.
 To vše Vám se zastupiteli obce Dolní Dunajovice přejí 

Josef Hasník a Miroslav Kovács 

Vánočka 

 Začíná advent, jako každý rok v tento čas se naše kuchyně 
promění v pekárny a provoní celý domov sladkou vůní vánočního 
cukroví. Těsně před Vánocemi se pouštíme i do pečení vánočky, 
která by neměla na vánočním stole chybět. Vánočka k vánoč-
ním svátkům zkrátka patří jako cukroví nebo bramborový salát 
s  kaprem. Proč se ale o Vánocích toto pečivo připravuje a od 
kdy? Co má vánočka vlastně symbolizovat? Chtěla bych vám 
napsat něco málo o historii vánočky. Věděli jste, že vánočka ne-
mívala vždy tvar pletené housky jako ji známe dnes?
 Zpočátku to bývalo pečivo nepletené, podlouhlého tvaru 
zvaného Callta. Callta byla známá již ve 14. století a její původ-
ní vzhled se postupem času měnil na takzvaný ceplík, žemle, 
štrůdlé, štrycle, pletenice, štědrovky, štědrovečernice, až na 
dnešní název a podobu vánočky. První pletené vánočky se za-
čaly plést asi v 16. století. Tehdy je mohli plést pouze cechovní 
řemeslníci-mistři pekaři. Teprve od 18. století začalo pečení vá-
noček pronikat do jednotlivých domácností. Vánočky se připra-
vovaly podle nejrůznějších receptů, předávaly se z pokolení na 
pokolení a mohly se regionálně trochu lišit. S pečením vánočky 
se pojilo několik lidových tradic, zvyků a pověr. Hospodyně tře-
ba musela být oblečená v bílé zástěře a nesměla při zadělávání 
těsta promluvit, aby těsto dobře vykynulo. Ze stejného důvodu 
měla žena v některých krajích při kynutí těsta skákat do výšky. 
V mnohých domácnostech se do těsta přidávala mince. Kdo jí 
pak dostal ve svém kousku vánočky, ten měl mít na další rok 
zajištěno zdraví a bohatství. Vánočka při pečení nesměla prask-
nout, to by pro domácnost znamenalo něco špatného v příštím 
roce. První z upečených vánoček dostal hospodář, aby se mu 
urodilo hojně obilí. Ten také měl jako první vánočku nakrojit. 
Vánočka se tradičně rozkrajovala a servírovala při štědrovečerní 
večeři. Každý člen rodiny musel dostat kousek a dávána byla 
také dobytku a domácím zvířatům, aby byla zdravá a dávala 
hojně svých produktů. V minulosti byla vánočka velmi oblí-
beným vánočním dárkem. Lidé si je dávali mezi sebou, jako 
projev úcty je darovali pekaři králům a šlechticům. Šlechta 
zase vánočkami obdarovala chudé. A proč se vánočka vlastně 
peče? Zřejmě má toto obřadní pečivo symbolizovat narození 
Ježíše Krista. Tvar vánočky se prý podobá malému Ježíškovi 
zabaleného v plence. V pramenech a literatuře se také píše, 
že vánočka by měla být upletená z devíti pramenů. Základem 
pak jsou čtyři prameny symbolizující čtyři živly: oheň, vodu, 
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dlouhé prameny. Na plech přenášíme postupně z pracovní plo-
chy cop ze 4 pramenů, následně cop ze 3 pramenů a nakonec 
cop ze 2 pramenů. Potom necháme 20 minut kynout. Potřeme 
žloutkem a dáme do rozpálené trouby na 180—200 °C péct 
na 10 minut. Potom troubu ztlumíme na 160—150 °C a dále 
pečeme asi 45 minut.
 Za celý kolektiv naší školní jídelny, Vám přeji pohodové 
prožití vánočních svátků v kruhu rodiny, Boží požehnání a do 
nového roku hlavně pevné zdraví. 

Helena Hronová 

Ohlédnutí za rokem 2024 

 Vážení občané,
dovolte nám, prosím, ohlédnutí za rokem 2024 a shrnutí aktivit 
obce Dolní Dunajovice.
 Rok to byl velmi pestrý jak po stránce kulturně společenské, 
tak investiční, stavební, projekční.
 Co se týká stavebně investiční části, tak zásadní je stavba 
čističky odpadních vod, její intenzifikace. Jedná se o historicky 
největší finanční investici naší obce. Na konci tohoto roku se 
spustila nová část provozu. Následovat bude rekonstrukce staré 
části. Po dokončení v květnu roku 2025 se spustí zkušební pro-
voz celého díla, rok na to proběhne kolaudace. Touto investicí 
bude mít naše obec po dobu dalších dvaceti až pětadvaceti let 
postaráno o zpracování odpadních vod.
 Velkou investicí naší obce je rovněž výstavba inženýrských 
sítí v lokalitě „U hřiště“. Na začátku roku 2024 se podepsaly 
kupní smlouvy s vítěznými uchazeči o koupi stavebních po-
zemků v této lokalitě a stavební společnost POOR a.s. za-
hájila své práce. V současné době je dílo hotové, přebrané 
a pozemky připravené ke stavbě nových rodinných domů. 
Postavením inženýrských sítí se současně umožnila zástav-
ba soukromých zahrad a pozemků tohoto území. Obecních 
stavebních pozemků se prodalo celkem čtrnáct a umožnilo 
se napojení dalších minimálně deseti soukromých staveb-
ních parcel. Jedná se o důležitý počin ve smyslu umožnění 

vzduch a zemi. Na nich jsou spleteny prameny 3, které mají 
být symbolem pro rozum, cit a vůli. Dva prameny na vrchu 
vánočky pak symbolizují vědění a lásku tedy to, co je nejvýše 
i v životě člověka. Tímto povídáním o vánočce vám chci dodat 
odvahu a třeba i když jste to nikdy nezkusili, možná se do pe-
čení vánočky letos také pustíte.

 Já mám tento svůj osvědčený recept od tety. Potřebujeme 
tyto suroviny:
	 •	1	kg	hladké	mouky
	 •	25	dkg	krystalového	cukru
	 •	10	dkg	másla
	 •	15	dkg	oleje
	 •	4	žloutky
	 •	1	celé	vejce
	 •	5	dkg	droždí
	 •	1/4	litru	mléka
	 •	1	vanilkový	cukr
	 •	špetku	soli
	 •	10	dkg	rozinek
	 •	10	dkg	mandlí
 Do důlku v prosáté mouce nalijeme kvásek připravený 
z vlažného mléka, droždí a trochy cukru, přidáme žloutky, vejce, 
zbytek cukru, špetku soli, vanilkový cukr a rozpuštěné máslo. 
Vypracujeme v hladké vláčné těsto a nakonec přidáme rozinky 
a mandle a necháme asi 1 hodinu v teple kynout. Po vykynutí 
rozdělíme těsto na 9 stejných částí, ze kterých vyválíme stejně 
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technickém stavu. Proto jsme jej zdemolovali a pozemek upra-
vili. Touto investicí jsme zajistili možnost rozšíření dětského 
dvora, parkování pro rodiče, a hlavně možnost pro budoucí 
stavbu budovy pro zvětšení kapacity mateřské školky.
 V polovině roku 2024 jsme zrealizovali opravu a revizi dět-
ských hřišť v místě u malého hřiště a za školní jídelnou. Na 
opravu dětského hřiště za školní jídelnou finančně přispěla spo-
lečnost GAS Storage CZ s.r.o., která takto dlouhodobě přispívá 
na postupné zvelebování naší obce, za což děkujeme.

 V průběhu tohoto roku jsme pracovali také na projektu revita-
lizace Cihelny. Na základě studie využitelnosti této lokality jsme 
v letošním roce modelovali naváženou zeminou celé území, vy-
tvořili propojovací cesty. V tomto roce se nám povedlo vysadit 

výstavby nových rodinných domů, a tak důležitého zvýšení 
počtu obyvatel naší obce.

 V roce 2024 proběhla také částečná stavební oprava budo-
vy školní jídelny a výměna starého kuchyňského vybavení za 
nové, které má nižší energetickou náročnost a umožňuje kvalit-
nější přípravu jídel. Na tento projekt se povedlo vyřídit finanční 
dotaci na pokrytí investičních nákladů.
 V roce 2024 proběhly další stavebně investiční akce menší-
ho formátu. Dokončili jsme poslední etapu opravy polních cest 
ve viničních tratích zpevněním a násypem asfaltového recyklá-
tu. Tím se zajistilo kvalitní propojení kosterních polních cest, což 
umožní malým zemědělcům a větším zemědělským podnikům 
lepší přístup ke svým pozemkům. Povedlo se nám také dokon-
čit stavbu nové kanalizace v lokalitě od pekárny až do prostor 
střediska služeb obce Dolní Dunajovice, což umožňuje napojení 
se na kanalizaci podnikům a budoucím stavebníkům v této lo-
kalitě. Investovali jsme rovněž do rozšíření kanalizace v části 
obce u konírny, aby se mohly napojit nové rodinné domy, které 
se zde v dohledné době postaví. V tomto roce jsme rovněž zre-
alizovali opravu místních komunikací v obci, a to v celém roz-
sahu zjištěných či nahlášených výtluků a propadů komunikací, 
abychom zlepšili průjezdnost obcí a bezpečnost provozu.
 Důležitou investicí obce byla koupě rodinného domu vedle 
budovy mateřské školky. Tento rodinný dům byl ve špatném 
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v závislosti na dostupnosti finančních prostředků a dotačních ti-
tulů. Příprava projektové dokumentace navazující na studii nám 
zajistí připravenost na případný státem otevřený dotační titul.
 V tomto roce 2024 jsme pracovali na Studii odtokových 
poměrů Dunajovického potoka, která má za cíl návrh opatření 
na ochranu půdy proti větrné a vodní erozi, zádrž vody v krajině. 
Naše obec byla aktivátorem přípravy této studie a zajistili jsme 
financování ze strany Státního pozemkového úřadu ČR. Dodava-
telem stude je společnost VUMOP pod vedením Ing. Pochopa. 
Projekt je v současné době ukončen a připravují se další realizač-
ní kroky ze studie plynoucí.
 V roce 2023 jsme koupili od společnosti Bohemia sekt s.r.o. 
areál vinařského závodu s pracovním názvem LOHO. V roce 
2024 jsme po konzultaci a schválení záměru Stavebním úřa-
dem Mikulov převzali od architektů studii využitelnosti této 
lokality. V návaznosti na to jsme vyhlásili soutěž na dodava-
tele studie, kterou vyhrála společnost Objektor architekti s.r.o. 
V současné době jsme zahájili první kroky k přípravě této stu-
die, která bude podkladem pro přípravu projektové dokumen-
tace. Co se týká využitelnosti celé lokality? Tím je vybudování 
domu s pečovatelskou službou pro seniory a potřebným soci-
álním zázemím, startovací byty pro mladé rodiny, vybudování 
autobusové zastávky s budovou občanské vybavenosti.
 Důležitou součástí našich životů je kultura a sportovní čin-
nost. I v tomto roce 2024 jsme se snažili v maximální míře 
podpořit činnost našich obecních spolků. Velmi příjemné je, 
že spolky mimo své základní činnosti vykonávají dobrovolně 
a  zdarma společenské akce, primárně na tanečním parketu. 
Za tuto aktivitu děkujeme. Obec Dolní Dunajovice připravila 
prostory v areálu LOHO na obnovení pořádání výstavy vín. Fi-
nančně jsme podpořili organizátora krojových hodů a proplatili 
z části dechovou hudbu, krojované chase finančně přispěli na 
jejich činnost. Po vzájemné dohodě jsme ke spokojenosti ob-
čanů vyřešili umístění pouťových atrakcí v době konání krojo-
vých hodů. V roce 2024 proběhl druhý ročník Slavností obce, 
který organizovala obec Dolní Dunajovice ve spolupráci se 
Spolkem rodičů. Snažíme se tak o vytvoření nové tradice a dů-
vodu vzájemně se potkat, utužit vzájemné vztahy, přivítat hosty 
naší obce. I v tomto roce za námi přijeli naši přátelé z obcí Lípa, 
Kunčice pod Ondřejníkem, slovenských Dechtic, německého 
Arbergu. Důležitým momentem roku 2024 byl křest knihy 

ovocný sad, který bude ve své využitelnosti například místem 
pro svatební obřady pod širým nebem. V dalších letech budeme 
postupně realizovat například instalaci hracích prvků, postavení 
zázemí pro zoo koutek, výstavbu pump truckové dráhy.

 Rok 2024 je spojený také s přípravou projektových doku-
mentací a studií. Významné množství času zabrala projektová 
dokumentace na stavbu Dětské skupiny Dolní Dunajovice. Prá-
ce jsme zahájili v únoru 2024, na konci června jsem podávali 
žádost o stavební povolení, v půlce října žádost o finanční do-
taci na realizaci stavby a na začátku prosince na základě vý-
běrového řízení vybrali dodavatele stavby. I v tomto případě se 
jednalo o velmi náročný projekt. Proběhlo nespočet konzultací 
se zástupci ZŠ a MŠ Dolní Dunajovice, projektanty, zahradní-
mi architekty, zástupci dotační agentury. V současné době 
jsme stále v očekávání, zda bude naše žádost o finanční dotaci 
schválena. Pakliže ano, stavba se zahájí v únoru 2025 a dokon-
čení včetně certifikace provozu v březnu 2026.
 Na provozu základní školy a mateřské školky nám velmi 
záleží. Vnímáme za důležité vytvořit příjemnou atmosféru pro 
naše děti a kantory. Proto jsme v tomto roce investovali do pří-
pravy studie rekonstrukce budovy základní školy, která byla 
konzultována s vedením školy a pedagogy. Tato studie nastavu-
je nové parametry budoucí podoby interiéru, a je předlohou pro 
přípravu projektové dokumentace pro získání stavebního po-
volení. Budovu základní školy opravujeme postupně mnoho let 
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Aktualizace obecního znaku

 Na podzim letošního roku se rozběhly práce na nové grafické 
identitě naší obce a hned na začátku bylo třeba se rozhodnout, 
jakou variantu obecního znaku budeme preferovat. Obecní znak 
jsme totiž měli oficiálně schválený v jednoduchém štítu, mno-
hem častěji se ale používal ozdobný, renesanční znak, vycházející 
z původního originálu. Nakonec jsme však po diskuzi s odborníky 
dospěli k aktualizaci současné podoby znaku. Jako kronikář jsem 
byl přizván do role konzultanta pracovní skupiny, která se novou 
grafickou identitou zabývá, a proto vám mohu trochu osvětlit, 
proč jsme se rozhodli obecní znak upravit.
 Jak jste se už mohli dočíst na stránkách obecního zpravo-
daje v jednom z předchozích čísel, znak Dolních Dunajovic byl 
vytvořen podle listiny z roku 1580, kterou byly Dolní Dunajovice 
povýšeny na městečko a získaly některá privilegia. Autorem ak-
tuálně používaného znaku je nedávno zesnulý mikulovský grafik 
Jaroslav Petr, který se při tvorbě znaku v roce 2006 originálem 
spíše inspiroval, než že by se mu snažil co nejvíce přiblížit. Z naší 
diskuze s odborníky na heraldiku vyplynula otázka, zda by při 
tvorbě nové grafické identity nestálo za to upravit obecní znak 
tak, aby se co nejvíce přiblížil originálu z roku 1580. Tato listi-
na je pro historii naší obce skutečně klíčová, a proto jsme se 
rozhodli, že se obec k jejímu odkazu přihlásí právě tím, že se 
znak přiblíží tomu, jak ho Dunajovickým vrchnost v onom roce 
1580 udělila. Základní prvky znaku zůstávají stejné a znak stále 
odpovídá tomu, co bylo v roce 2006 schváleno a co je uloženo 
v Registru komunálních symbolů na webu Poslanecké sněmov-
ny Parlamentu ČR: „Ve stříbrném štítě na zeleném kopci jedle 
přirozené barvy provázená dvěma červenými věžemi s cimbu-
řím, prázdnou branou a dvěma obloukovými okny. V kopci vi-
nařský nůž-kosíř přirozené barvy.“ Znak však přesto doznal tří 
změn. Nejviditelnější změnou je asi nová podoba jedle, která se 
teď mnohem víc podobá jedli a především se podobá stromu 
na původní listině. Lehce se také změnil tvar vinařského nože, 
který se teď mnohem více podobá skutečně používaným vinař-
ským nožům. A do třetice se změnila barevnost znaku, která se 
opět přiblížila listině z roku 1580. Ze znaku zmizely také kořeny 
stromu a kameny na kopci, které na původním znaku nebyly. Zá-
měrně jsme také zvolili jednoduchost tvarů, v duchu heraldické 
zásady bez perspektivy a stínování. Jak nám vysvětlil heraldik 
a vexilolog PhDr. Zdeněk Kubík: „Heraldika vznikla v době rané-
ho středověku, kdy byla (antická) znalost trojrozměrné a detailní 

Dolní Dunajovice s tužkou v ruce od autorky paní Jarmily 
Červené. Tato kniha se již nyní stala důležitým materiálem 
naší obce, který nás tak krásně reprezentuje. Mnozí z Vás vyu-
žíváte tuto knihu jako milý dárek.

 V roce 2024 se povedlo v součinnosti se spolkem TJ Sokol 
Dolní Dunajovice dokončit opravu klubovny v budově kabin 
a koupit novou techniku na údržbu travnaté plochy. Tyto in-
vestice proběhly za finanční podpory Jihomoravského kraje.
 Rok 2024 je rovněž důležitým po stránce uzavření dohod 
o spolupráci. V březnu jsme podepsali memorandum o spolu-
práci s obcí Kunčice pod Ondřejníkem a v červnu memorandum 
o spolupráci s německou obcí Arberg. Jsou to důležité momen-
ty v rámci vytváření vazeb pro budoucnost. Ukázka toho, že spo-
lečnost se nemá polarizovat, nýbrž spojovat.
 Rok 2024 byl pracovně velmi pestrý, zajímavý, tvořivý. Ně-
které z investic jsme zdárně dokončili, mnohé nové projekty 
pro příští rok naplánovali. To vše s vůlí pracovat na rozvoji naší 
krásné obce Dolní Dunajovice.
 S přáním všeho dobrého za zastupitele obce Dolní Dunajovice 

Josef Hasník a Miroslav Kovács 
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TJ Sokol Dolní Dunajovice

 Fotbalový podzim v našem místním Sokolu se sportovně vy-
dařil dospělé kategorii, která se v 9. lize (3. třída) umístila na so-
lidním třetím místě za prvním Zaječím a druhým Týncem. Pod 
novým trenérem Františkem Svobodou získali kluci 22 bodů za 
7 výher, 1 remízu, 5 proher, skórem 24:27.

 Mladším žákům, se z pohledu tabulky moc nevedlo. 9. místo 
z 10 při skóre 11:35. Co je ale důležité, že kabina drží pospolu 
a táhne za jeden provaz. Účast na trénincích i utkáních je obdi-
vuhodná a pokud někdo není nemocen, tak se tréninků pravi-
delně zúčastňuje všech 14 hráčů. U kluků je vidět velká snaha 
a taky utkání byla mnohem vyrovnanější než v minulém roční-
ku. Momentálně žáci trénují 2x týdně v mikulovské tělocvičně 
a přes zimu odehrají několik přípravných utkání.

kresby (až do renesance) v umění zapomenutá a řídí se proto 
stále jednoduchostí „gotické“ dvourozměrné kresby, přičemž 
figury mají maximálně vyplňoval pole. Právě z důvodů optic-
ké čitelnosti (jak na velkou vzdálenost při provedení na štítech 
a praporech/vlajkách,	ale	i	při	zmenšení	na	pečeti,	kdy	štít	měří	
jen cca 1—2 cm (viz dnes vizitky, razítka apod.)“.
 Nová podoba obecního znaku bude aktualizována také ve 
zmíněném Registru komunálních symbolů a při budoucím za-
váděním nové grafické identity Dolních Dunajovic už s touto 
podobou znaku budeme pracovat. 

Josef Šuba
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 Mládežnické týmy jsou pro náš klub velice důležité a věnuje 
se jim velká pozornost. Momentálně se pravidelně tréninko-
vých jednotek zúčastňuje 81 dětí, z toho 47 % trvalým bydlištěm 
Dolní Dunajovice.
 8. 11. se konala valná hromada, kde se přečetla zpráva o čin-
nosti a hospodaření klubu. Poté z funkce předsedy odstoupil 
Tom Zajíček. Kterému děkujeme za kus odvedené práce a po-
sunu našeho klubu o kus dál! Poté výkonný výbor navrhl a valná 
hromada schválila všemi přítomnými hlasy nového předsedu 
Ivo Kauera, dále ve funkcích místopředsedy zůstal Roman Bra-
venec a pokladník Martin Hudec.
 Velké poděkování patří našim trenérům: František Svoboda, 
Petr Kočíb, Tom Zajíček, Jakub Goiš, Hana Kucharová, Roman 
Bravenec, Vojtěch Svoboda, Pavel Hajda a dalším, kteří se podí-
lejí na chodu našeho klubu.
 Děkujeme rodičům za podporu mladých sportovců i našim 
partnerům za podporu dětí a mládeže. Obec Dolní Dunajovice, 
Vinařský bazoš, vinařství Šoman, vinařství Zámečník, Nevinná 
kavárna, penzion Zajíček, hotel Maroli, Avia Dunajovice, penzion 
a restaurace Praha, Směnárna v Tescu a studio Bárta.
 Sleduj FB: Sokol Dolní Dunajovice
 Sportu zdar a fotbalu zvlášť!

Ivo Kauer

Nadcházející zima a kulaté výročí

 Přípravy na nadcházející zimu finišují a pomaličku chystáme 
20. dětské hodečky.
 Přípravy na nadcházející zimní období finišují i mezi dětmi 
v Dunajku. Čerstvé události, spojené s krásnými zvyky v období 
vinobraní, ale také spousta práce s tím spojená v našem kraji, 
ještě úplně nedozněly a my už s dětmi začínaly s přípravami na 
zimní období. V souboru na každé zkoušce společně probíráme 
události, zvyky nebo tradice, které se váží buď přímo k danému 
dni či období.
 Nejen s Vánoci spojené zvyky a tradice je potřeba důkladně 
nacvičit, osvojit si, pro některé třeba i neznámá témata probrat, 

 Starší a mladší přípravka se rozdělovala na dvě skupinky, 
kdy jedna hrála soutěžní okresní utkání a druhá se zúčastňovala 
nedělních turnajů Žijeme Hrou na hřištích okresu Břeclav. Tady 
dáváme daleko větší přednost učení se před výsledky. Samo-
zřejmě ale děti chtějí vyhrávat a to se taky ve většině případech 
dělo. Obě kategorie jsou rozděleny a samostatně trénují taktéž 
v mikulovské tělocvičně na gymnáziu.
 Děti ročníku narození 2016 a 2015, se také zúčastnily celo-
republikového turnaje Planeo Cup. Ročník 2016 si v Hustope-
čích vybojoval pohár za třetí místo. Bohužel ale nepostupové. 
Ročník 2015 se umístil na 4. místě, za Znojmem, Hustopeče-
mi a Němčicemi. Všichni zúčastnění nabrali cenné zkušenosti 
a třeba už příští ročník bude pro některou kategorii postupový.
 Předpřípravka pod vedením Romana Bravence a Hanky 
Kucharové, se učí prvním fotbalovým dovednostem. Taky se 
zúčastňovali turnajů Žijeme Hrou, kde se jim velice dařilo. Při 
náborovém měsíci září, jsme přivítali několik nováčků a mo-
mentálně tato skupinka činní 26 dětí ročníku narození 2018 
a 2019. Tréninky probíhají 2x týdně ve školní tělocvičně Dolních 
Dunajovic.
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 Ve svém názvu může nové taneční pásmo budit smutnou 
situaci a konec života jednoho prasátka, ale opak je pravdou. 
Úsměvná a jak by děti řekly „prčovní“ situace v novém pásmu 
nazvaném „Zabíjačka“ provází i napínavý příběh. Hlavní posta-
vou je sviňka, která se Jankovi ztratila. I když Janek láká kluky, 
následně i holky, na nejzajímavější událost-na zabíjačku, později 
zjistí, že se mu sviňka ztratila. A jak to vlastně celé dopadne?

a pak si je vyzkoušet v podobě secvičení nového tanečního 
pásma. Je těžké sestavit a následně secvičit pásmo, které by 
tanečníky i publikum bavilo, bylo rozverné a důvtipné a záro-
veň by se propojilo s našimi písněmi a tanci, které spadají do 
regionu Podluží. Vždy jde o propojení mluveného slova, tance 
a zpěvu. Inspirací pro nacvičení nového pásma bylo to, co už 
děti dnes běžně nezažívají.
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veřejných vystoupení. A není divu, že tomu bude už 20 let, 
co poprvé v Dolních Dunajovicích soubor uspořádal 1. dětské 
krojované hodečky.
 Inu letí to, ani nám to tak nepřipadne a už v sobotu, 7. 5. 
2025 chystáme kulaté, dvacáté hodečky. A jak toto kulaté 
výročí oslavit? Samozřejmě s těmi, kteří byli s námi po těch 
dvacet let, a stále tak jsou naší součástí. Budeme rádi, když se 
pozvání rozšíří mezi všechny bývalé členy, zvláště mezi hlavní 
stárky a stárečky.
 Tímto bychom chtěli prostřednictvím veřejnosti pozvat 
všechny bývalé členy, stárky a stárečky na 20. dětské krojované 
hodečky. Velmi nás potěší a nadchne, když přijdete na danou 
událost a atmosféru umocníte, když se s námi oblečete do kroje.
 A co se týká našich plánů do budoucna? Chceme pokračo-
vat v tom, co děláme tak, aby nás to všechny dokázalo pobavit 
a nadchnout… a o to se stále snažíme! 

Za DNS Dunajek
Marcela Kurucová

 Na to se přijďte podívat na některé vystoupení dětí z Dunajku 
a věříme, že se s námi i pobavíte…
 Tradice a tradiční techniky nestárnou, ale zapomínají se.
 Tradice „nejen“ na Vánoce jsou i podnes velmi oblíbené 
a dodržované. Každý obyčej má v místním folklóru svůj význam. 
Důležitou roli hrají v tradicích i výtvarné techniky, které znovu 
ožívají nejen v rukách „souboráků“, ale také všech návštěvní-
ků. To má za cíl pořádání adventních a jarních dílniček. Letošní 
techniky a výrobky se navracely k tradicím, které se k adventu 
a Vánocům samotným váží. Ať už šlo o adventní věnce, hvězdy 
či třeba anděly. Pohodová hudba, spousty materiálu, vzorové vý-
robky a u nich nápomocné lektorky, které vedly návštěvníky ad-
ventních dílniček k možnosti naučit se, jak postupovat dále. Díl-
ničky připravujeme vždy 2x do roka a to před největšími svátky, 
spojenými s křesťanstvím, tedy před Velikonoci a Vánoci.
 Ve své historii prošly souborem desítky dětí, které si odná-
šejí do života nezapomenutelné zážitky nejen z pravidelných 
tréninků, pohybových, výtvarných a hudebních dílen pořáda-
ných spolkem, ale i z letních táborových soustředění a mnoha 
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na více místech, např. v domě Karla Rennera budou od rána 
probíhat hudební a pěvecké workshopy.
 Do konce roku 2024 je možnost si zajistit přímo na webu 
ffdd.cz zvýhodněné vstupné, děti do 10 let mají vstup zdarma 
bez nároku na místo v hledišti. Akce se pořádá za každého 
počasí, jako mokrou variantu zajišťujeme velkokapacitní stan.
 „Celý život hledám správné místo, kde by moje hudba mohla 
dýchat, kde by mohla růst a rozdávat radost, kterou dává i mně 
samotnému. Začalo to, když jsem poprvé vzal housle do rukou 
a začal si jen tak hrát — tehdy mě hudba uhranula a vede mě 
dál na cestě plné emocí, výzev i příležitostí. Prošel jsem roky 
zkoušení, koncertů, divokých večírků ale i klidnějších chvil, kdy 
jsem přemýšlel, co vlastně pro mě hudba znamená.
 Dnes jsem na prahu nového začátku. Vím, že chci vytvořit 
něco nadčasového. Prostor, kde se spojí generace, kultury i pří-
běhy lidí, kteří žijí pod Pálavou. První kroky už mám za sebou, 
ale vím, že to nejlepší mě teprve čeká. Děkuji všem, kdo mě na 
této cestě podporovali a inspirovali. A pokud chcete být u toho, 
co přijde dál, přidejte se.”
 V rámci festivalu bychom rádi přistupovali ke všem jeho 
aspektům sousedsky, se vzájemnou úctou, respektem a maxi-
málně ekologicky. Věříme, že to je možné a žádoucí.
 Folklorní festival Dolní Dunajovice je příležitostí pro všech-
ny generace setkat se, sdílet radost z hudby, tance a tradic. 
Doufáme, že se festival stane novou stabilní akcí naší obce 
a přiláká návštěvníky z blízkého i vzdálenějšího okolí.
 Více informací o programu a účinkujících naleznete na 
oficiálních stránkách festivalu www.ffdd.cz.

Za organizační team děkuji za důvěru
Tomáš Koláček, prezident festivali FFDD.cz

V naší obci vzniká nový folklorní festival FFDD

 Dolní Dunajovice, malebná obec na úpatí Pálavy, se mo-
hou chlubit bohatou historií a folklorními kořeny různých etnik 
a místních skupin. V roce 2025 se tyto tradice dočkají nové-
ho rozkvětu díky nultému ročníku Folklorního festivalu Dolní 
Dunajovice (FFDD.CZ), který se uskuteční 17. 5. na tanečním 
parketu od 15 hodin.
 Myšlenka na uspořádání festivalu vznikla z touhy propojit 
místní komunitu a představit návštěvníkům kulturní bohat-
ství regionů předků místních etnik. Organizační tým, složený 
z nadšených dobrovolníků pod vedením Tomáše Koláčka, začal 
plánovat první kroky akce již v roce 2023. Cílem bylo vytvo-
řit platformu pro prezentaci místních i přespolních folklorních 
souborů, hudebníků a do budoucna řemeslníků a „živé dědiny”, 
tak jak to můžeme znát z folklorních festivalů např. v Miloticích 
nebo jako v tradiční Strážnici.
 Program festivalu v nultém ročníku je nazván “Cesta 
Muzikanta” a jak už název napovídá jeho nosným tématem je 
hudba, zpěv a muzikantství. FFDD slibuje pestrou škálu vystou-
pení. Návštěvníci se mohou těšit na cimbálové muziky, jako je 
již aktivně nehrající CM Pálava Mikulov pod vedením Luboše 
Štancla, která se znovuseskupila právě pro tuto příležitost, či 
CM Šmytec Brno, Lália Velké Bílovice, Slovácko ml. z Mikulčic 
a	Vojara	ze	Svatobořic/Mistřína.	Chybět	nebudou	ani	pěvecké	
soubory a sóloví zpěváci jako je Jana Osičková (Otáhalová) 
mnoholetá vítězka soutěže Zpěváček, kterou pořádá FOS 
ČR. Svůj vítězný verbuňk předvede vynikající verbíř Stanislav 
Popela z Perné, mnohonásobný vítěz strážnické soutěže 
verbířů. Zahraje také netradiční rock’n’rollová free cimbal 
music Radegast z Frenštátu pod Radhoštěm. Vystoupí i fusion 
česko-slovensko-maďarsky zpívající kapela Nótaband z Brna. 
Ze zahraničních účastníků vystoupí ĽH Michala Pagáča 
z Dubnice nad Váhom [SK] (účastník soutěže Zem spieva) 
a  nebo maďarské těleso BUDAPEST GIPSY ORCHESTRA 
[HU], jejichž vystoupení bude slavnostně zveřejněno v průběhu 
ledna 2025. Celý program dramaturgicky mapuje rozvoj muzi-
kanta od prvních krůčků v místní dětské cimbálové muzice až 
po velká pódia se symfonickým orchestrem.
 V rámci festivalu můžete okoštovat vína z Dunajovských 
kopců, pivo z Jarošovského pivovaru nebo občerstvení od 
Pivovaru Lednice. Pro děti zábavu zajistí stánek DFS Dunájek 
s folklorním tvořením. Festival se i v nultém ročníku bude konat 
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návrhu doplnění dřevinné i luční vegetace do míst, kde chybí. 
Výsledky studie poslouží jako podklad pro další projekční prá-
ce, o nichž vás budeme nadále podrobněji informovat, protože 
jsme přesvědčeni, že má potenciál ovlivnit kvalitu života v naší 
obci do budoucna.
 Pro občany bude doufejme zajímavým bodem lokalita Ci-
helna nad sklepy, kde postupují realizace podle studie, na níž 
se podíleli právě občané obce. Na jaře proběhla výsadba sadu, 
který díky péči ustál tuto náročnou první sezónu. V průběhu 
léta až do současnosti zde docházelo k terénním modelacím, 
které budou na jaře po sesednutí zeminy osety květnatou 
směsí pravděpodobně jetelovin, svazenek apod., nebo travní 
směsí na místech pobytových ploch. Aktuálně je zpracovává-
na architektonická studie, která by měla udávat jednotný ráz 
všech drobných staveb a prvků v extravilánu obce, tedy i těch 
na cihelně, tedy přístřešky, pódium, herní prvky. Budeme rádi, 
pakliže se v následující sezóně zprovozní plánovaný zookoutek. 
V průběhu tohoto roku byla zahájena spolupráce s odborníkem 
na likvidaci invazních druhů, který provedl zásahy na více obec-
ních pozemcích s cílem likvidace pajasanu žláznatého. Prvním 
rozsáhlejším místem byla právě Cihelna, kde se rozmohl jak 
pajasan, tak i  další nepůvodní druhy. Díky reakci občanů už 
probíhá likvidace i na některých soukromých pozemcích. Obec 
jedná o koordinaci postupu s majiteli a nájemci pozemků, kteří 
hospodaří na velkých výměrách v rámci celého katastru obce. 

Vážení občané, 

 na úvod příspěvku Komise pro životní prostředí bych nejprve 
rád poděkoval členům komise. Předsedkyni komise Ing. Martině 
Brodské, Mgr. Heleně Chytré a Mgr. Adamu Valíkovi, Ph.D. za je-
jich aktivitu, činnost, poradenství v tématech, které se týkají naší 
obce. Při rozhodování rady a zastupitelů obce je velmi příjemné 
opírat se o kvalifikovanou a odbornou radu. Správné rozhodnutí 
ve smyslu založení komise se již mnohokráte potvrdilo. Jak při 
jednáních ohledně studií a projektů spojených se zelení v obci 
i mimo ni, tak při samotných realizacích prováděných prací.
 Děkujeme a těšíme se na další spolupráci při projektech 
obce Dolní Dunajovice. 

Miroslav Kovács 

 Po přibližně roce činnosti Komise pro životní prostředí obce 
Dolní Dunajovice bychom vás rádi informovali o výsledcích 
i plánech v jednotlivých oblastech.

 Komise podle původního záměru v rámci celého roku po-
skytovala odbornou podporu vedení obce v oblasti životního 
prostředí a vedení obce na oplátku komisi zaštiťovalo v praktic-
ké rovině i na mnoha jednáních. Náplň práce komise byla rozlo-
žena velmi pestře. Ze zásadních témat to byla především spo-
lupráce na Studii odtokových poměrů zpracovávané v letošním 
roce a prezentované 26. 11. 2024. Studie se zabývala návrhem 
opatření proti vodní i větrné erozi, zadržení vody v krajině včetně 
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 Avizované zapojení Obce do projektu na tvorbu čistě regi-
onální osevní směsi záviselo na tom, zda bude tento projekt 
finančně podpořen z mezinárodních fondů. Dnes již známe vý-
sledné posouzení žádosti, které znamená přidělení prostředků 
a zahájení prvních prací. Pro Obec z tohoto projektu neplynou 
žádné povinnosti, pouze možnost v budoucnu zdarma obdr-
žet hotovou osevní směs a využít ji na dohodnutých výměrách 
uvnitř i vně obce. Vytvoření takové směsi však zabere několik 
vegetačních sezón, a tak nezbývá než čekat. Informovali jsme 
vás také o úspěšném zatravnění více různých ploch zeleným 
senem z Dunajovických kopců a trvá nabídka pomoci v případě, 
že byste chtěli podobné řešení realizovat.
 Z pohledu naší komise proběhla podstatná změna, co se týče 
péče o veřejnou zeleň, resp. dřeviny všech věkových kategorií. 
Obec od letošního roku spolupracuje s arboristou, tedy odbor-
ně certifikovanou osobou v oblasti péče o dřeviny, a postupně 
mění systém přístupu jak k výsadbám, tak vzrostlým stromům 
přímo v obci a jejím okolí. Prioritou bylo zajištění takzvané pro-
vozní bezpečnosti dřevin na obecních pozemcích v okolí komu-
nikací, hřišť i jiných veřejných prostranství. Ošetřena zatím byla 
například lípa na hřbitově a stromy v areálu mateřské školy. Na 
žádost občanů byla odstraněna lípa s poškozeným kmenem 
u potoka a posouzen stav jasanu u vinného sklepa s doporu-
čením opatření. Ošetřeny byly i stromy v parku u malého hřiš-
tě. Zde bylo z několika stromů odstraněno jmelí, které stromy 
oslabuje a šířilo by se na okolní dřeviny. V listopadu proběhla 
dosadba za uhynulé stromky z předchozích výsadeb. V roce 
2025 by mohla být v případě poskytnutí dotace realizována 
například úprava parku na ulici Sklepní a zahradnické úpravy 
míst na vjezdech do obce. Arborista bude pokračovat v před-
jaří odborným řezem starších ujmutých výsadeb a v ošetření 
vzrostlých stromů podle potřeby.
 Z plánovaných aktivit komise bychom v dalším roce rádi 
uskutečnili dohodnuté přednášky pro veřejnost i děti a rozvíjeli 
spolupráci se základní školou. Vítáme také náměty i dotazy ze 
strany občanů i návštěvníků obce. 

Za Komisi pro životní prostředí obce Dolní Dunajovice
Ing. Martina Brodská 
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 Během října a listopadu se několik tříd vystřídalo v místní 
knihovně, kde pro ně byla vždy připravena skupinová tematická 
šifrovačka. Páťáci a šesťáci odpovídali na otázky z doby vzniku 
Československa, žáci 3. a 4. třídy prošli halloweenskou stezkou 
a osmáci a deváťáci se zaměřili na Sametovou revoluci.
 V rámci projektu „Hrdá škola“, do kterého jsme zapojeni, pro-
běhlo několik tematických dnů. Největší úspěch měl Den profesí, 
který byl zcela v režii osmáků a deváťáků. Ti si ve skupinkách 
přichystali prezentace o vybraných povoláních a potom žáci 
5.—7. třídy plnili nejrůznější aktivity na jednotlivých stanovištích. 
Všichni žáci převlečení za různé profese si tento den velmi užili.
 Žáci 8. a 9. třídy se zúčastnili veletrhu Břeclavský fortel, kde 
se zábavnou a interaktivní formou dozvěděli o technických obo-
rech, ale také o možnostech zaměstnání u největších a nejvý-
znamnějších firem na Břeclavsku.
 Stejně jako loni jsme se zapojili do projektu „Záložka do kni-
hy spojuje školy“, tentokrát s motivy ze zvířecí říše. Zapojila se 
celá škola a záložky jsme si pak vyměnili s naší spřátelenou 
školou z Dechtic. Cílem projektu je podporovat čtenářskou gra-
motnost, kreativitu a mezikulturní porozumění mezi žáky. Pro 
podporu čtenářství jsme si také pozvali spisovatele Martina 
Vopěnku, který s žáky 5.—7. třídy besedoval o své knize Spící 
město. Součástí besedy bylo nejen autorské čtení této knihy, ale 
také diskuze s žáky o společenských problémech a různých ro-
dinných situacích. Beseda se vydařila a na závěr si několik žáků 
knihu koupilo a nechalo podepsat.
 Z kulturních akcí byla na programu také návštěva divadla, 
kdy osmáci v listopadu v Divadle Polárka zhlédli divadelní před-
stavení Poprvé, které se věnovalo tématům dospívání. Ostatní 
třídy do divadla vyrazí v druhém pololetí. O kulturní zážitek ne-
byli připraveni ani zaměstnanci a další příznivci naší školy, pro 
které škola opět zorganizovala společnou návštěvu divadelní-
ho představení, tentokrát v Divadle Bolka Polívky. Jednalo se 
o výbornou komedii Fichtl s prvky improvizace, ve které jsme 
spolu se skvělými herci Pavlem Liškou a Michalem Isteníkem 
zavzpomínali na hořskosladký život v 80. letech.
 Nesmíme zapomenout ani na sportovní aktivity. Zatím-
co čtvrťáci ještě v září absolvovali dopravní výchovu, druháci 
a třeťáci od konce listopadu jezdí na plavání a páťáci a čtvrťá-
ci se každý čtvrtek střídají na mikulovské ledové ploše, kde se 
zlepšují v bruslení.

Zprávy ze školních lavic

Co se děje ve školních lavicích i mimo ně?
 Slavnostní zahájení nového školního roku proběhlo v pon-
dělí 2. 9., kdy jsme se všichni společně sešli na školním hřišti, 
letos poprvé také s nově zřízenou přípravnou třídou. Tato třída 
se schází v prostorách nad školní jídelnou, kde se hravou for-
mou na školní výuku připravuje celkem 11 dětí.
 Hned od prvního týdne nového školního roku čekalo na žáky 
naší školy několik zajímavých akcí a exkurzí, které průběžně do-
plňují a oživují školní výuku.
 Páťáci a šesťáci vyrazili na adaptační výlet k Mašovickému 
lomu, kde ve skupinkách plnili úkoly a pracovali na utužování 
třídních vztahů. Celý druhý stupeň vyjel na Festival vědy a tech-
niky na brněnské výstaviště, kde si všichni zúčastnění mohli na 
vlastní kůži vyzkoušet pokusy z nejrůznějších školních předmětů.
V průběhu září se žáci zúčastnili výstavy „Dolní Dunajovice 
s  tužkou v ruce”, kde mohli obdivovat kresby a malby z knih 
Jarmily Červené.
 Koncem září vyrazil celý první stupeň do Bystřice nad 
Pernštejnem do naučného centra Eden, kde žáci nahlédli 
do panského bydlení a poznali různá řemesla. Největším 
zážitkem pro většinu dětí byl přímý kontakt s různými hos-
podářskými zvířaty.
 Na konci září se zaměstnanci školy zapojili do sbírky na 
pomoc postiženým povodněmi, během půl hodiny se vybralo 
12.000 Kč. Za tyto finanční prostředky byly nakoupeny hygi-
enické potřeby, dezinfekce, úklidové prostředky, balená voda, 
trvanlivé potraviny a cukrovinky. Veškerý tento materiál byl 
předán skautskému centru v Mikulově, které jej dále předalo do 
postižených oblastí. Všem zaměstnancům školy patří obrovský 
dík za rychlou a nezištnou pomoc.
 Naše škola se opět zúčastnila akce Ukliďme svět. Všichni 
žáci, učitelé a zaměstnanci se spojili, aby společně uklidili okolí 
školy a přispěli tak k ochraně našeho životního prostředí. Rádi 
bychom vyjádřili poděkování naší obci, která nám rychle zajisti-
la odvoz nasbíraných pytlů.
 V říjnu žáci 8. a 9. třídy navštívili jadernou elektrárnu Dukovany 
a vodní elektrárnu Dalešice, kde se seznámili s principem výroby 
elektrické energie. Šestáci zase nahlédli do mikulovského archi-
vu a pak si užili velmi akční a přínosnou exkurzi v Archeoparku 
Pavlov. Zde se dozvěděli zajímavosti o životě pravěkých lidí na 
našem území.
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 V listopadu ve třídě Motýlků (třída nejstarších dětí) začaly 
Edukativně stimulační skupiny pro děti předškolního věku. Cílem 
těchto skupin je komplexní a systematický rozvoj předškolních 
dětí. Hravou formou podněcuje schopnosti, dovednosti a funkce 
důležité pro zvládání trivia (tj. budoucí čtení, psaní, počítání).
 Ale aby byla i nějaká zábava, tak se 11. 11. 2024 stalo to, 
že jsme společně rozsvítili lampiony a v čele se sv. Martinem 
a  jeho běloušem jsme prošli ulicemi Dolních Dunajovic. Děti 
během dopoledne pekly tematické občerstvení, paní učitelky 
k tomu odpoledne přidaly kakao, kávu a čaj a vzniklo tak skvělé 
odpoledne. Celý průvod i tematický plán týdne se nesl ve zna-
mení sounáležitosti s ostatními. Děti jsme učily, jak je důležité se 
rozdělit, stejně jako náš hrdina — sv. Martin.

 A komu ani všechny tyto školní aktivity nestačí, navštěvuje 
po škole některý z bohaté nabídky kroužků, které škola od září 
organizuje.
 Od začátku prosince se už všichni připravujeme na Vánoce, 
zdobíme třídy i chodby, vzpomínáme na různé zvyky a při těšení 
se na Ježíška někteří z nás nacvičují na blížící se akce.
 Ve čtvrtek 19. 12. nás čeká tradiční besídka ve škole, kde vy-
braní žáci napříč třídami předvedou své hudební či divadelní 
nadání. Navečer se pak všichni sejdeme při zpívání pod vánoč-
ním stromem, na které Vás všechny srdečně zveme. Rádi by-
chom Vás pozvali i na tradiční Štěpánský běh, kde si společným 
sportovním zážitkem zpestříme vánoční období.
 Těšíme se na všechny další plánované akce a všem přejeme 
krásné Vánoce a šťastný nový rok! 

Kolektiv ZŠ 

Co se děje u nás v mateřince?
 V září jsme v naší mateřince s úsměvem přivítali i ty nej-
menší děti. I přesto, že některé děti nastupovaly do školky 
s obavou a steskem po mamince či tatínkovi, společně jsme 
dětem pomohli zvládnout přestup do školky. Proces adaptace 
byl jednodušší i díky Adaptačnímu programu ,,Miniškolka“, kte-
rý u nás ve školce v době letních prázdnin probíhal. Program si 
klade za cíl připravit děti na vstup do mateřinky, seznámit děti 
i rodiče s chodem v MŠ a s paní učitelkami. Ke konci září jsme 
po školce mohli slyšet samý dětský smích a skoro žádný pláč.
 V říjnu jsme se společně všichni sešli na zahradě školky, 
abychom si užili akci s názvem “Bramboriáda”. Jak už z názvu 
vyplývá, hlavním tématem byly brambory. Bříška jsme si zaplni-
li všelijakými bramborovými specialitami, které nachystali paní 
učitelky i rodiče. Celá akce byla takovým přivítáním podzimu 
a skvělou možností upevnit důvěru mezi rodiči a zaměstnan-
ci naší mateřinky. Pozitivní energii jsme z této události čerpali 
mnoho dalších dní.
 Ke konci měsíce října jsme se pomalu začali chystat na přichá-
zející halloweenské veselí. Každá třída se nám proměnila v místo 
trošku strašidelné, vyzdobené různými štrašidláckými příšerkami. 
Od rána paní učitelky vítaly ve třídách děti v různých strašidelných 
kostýmech. Halloweenské dopoledne jsme si užili na maximum 
a děti odcházely domů s nezapomenutelnými zážitky.
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tak pár dní před Štědrým dnem nás čeká výlet do Mikulova na 
vánoční zámek.
 Věříme, že si tyto svátky užijeme nejen my, pedagogové MŠ, ale 
hlavně děti. Přejeme si, abychom mohli dětem tento čas zpříjemnit 
a být tak součástí toho pravého dětského „těšení se na Ježíška”.
 A co nás čeká po v novém roce? Nechme se překvapit. Jedno 
je ale jisté. Čeká nás spousta dětského smíchu a radosti, pozitivní 
energie, ale taky trochu povinností a zodpovědnosti s přípravou 
dětí na vstup do ZŠ.
 Za celý kolektiv MŠ Vám přeji kouzelné Vánoce, prožité 
s těmi, co jsou Vám nejbližší. Do roku 2025 přeji pevné zdraví, 
spoustu lásky a štěstí na každém kroku. 

Jménem celého kolektivu MŠ
Kateřina Bryšková

 A co nás ještě čeká a nemine?
 No přece Vánoce. Nejkouzelnější a nejkrásnější svátky roku. 
A my je ve školce prožíváme se vším všudy. Vánoční atmosféra 
je už cítit na každém kroku, v každé třídě.
 V listopadu se děti vrhly do tvoření výrobků na prodejní 
vánoční jarmark. Připravovali jsme ozdoby, dekorace a pekli 
jsme nějaké dobroty.
 Začátkem prosince nás ve školce navštívil Mikuláš, čert 
a anděl. Ale není se čeho bát. Ve školce jsou samé hodné 
děti, a i paní učitelky určitě budou ušetřeny.
 Nadále nás čeká vánoční besídka, která se uskuteční v domě 
K. Rennera. Celá tato besídka je motivována andílky a děti se 
nám tak díky vánočnímu kouzlu promění v malé andílky a před-
vedou rodičům, prarodičům, tetičkám i strýčkům, co vše se na-
učily. A abychom si ty přicházející Vánoce užili na maximum, 
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Kalendář svozu odpadu 2025 / Dolní Dunajovice

 Plast  
 Bioodpad 
 Papír
 Směsný odpad

STKO, spol. s r.o.
Brněnská 65, 692 01 Mikulov
Dispečer – kontakt: +420 736 516 003
www.stko.cz

STARÁME SE O VÁŠ ODPAD, 
VOLEJTE +420 736 516 003

• Svoz a odstranění odpadů včetně nebezpečných
• Kontejnerová doprava
• Prodej písků, štěrků
• Prodej kompostu
• Prodej nádob na odpad a pytlů
• Provoz Sběrných středisek odpadů Drnholec, Mikulov, 

Perná, Pasohlávky, Ivaň
• Výkup druhotných surovin a barevných kovů
• Likvidace černých skládek

Náhradní svoz za 21. 4. 2025  proběhne 19. 4. 2025.

LEDEN
po út st čt pá so ne

1 2 3 4 5
6 7 8 9 10 11 12
13 14 15 16 17 18 19
20 21 22 23 24 25 26
27 28 29 30 31

ÚNOR
po út st čt pá so ne

1 2
3 4 5 6 7 8 9
10 11 12 13 14 15 16
17 18 19 20 21 22 23
24 25 26 27 28

DUBEN
po út st čt pá so ne

1 2 3 4 5 6
7 8 9 10 11 12 13
14 15 16 17 18 19 20
21 22 23 24 25 26 27
28 29 30

K VĚ TEN
po út st čt pá so ne

1 2 3 4
5 6 7 8 9 10 11
12 13 14 15 16 17 18
19 20 21 22 23 24 25
26 27 28 29 30 31

BŘEZEN
po út st čt pá so ne

1 2
3 4 5 6 7 8 9
10 11 12 13 14 15 16
17 18 19 20 21 22 23
24 25 26 27 28 29 30
31

ČER VEN
po út st čt pá so ne

1
2 3 4 5 6 7 8
9 10 11 12 13 14 15
16 17 18 19 20 21 22
23 24 25 26 27 28 29
30
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Kalendář svozu odpadu 2025 / Dolní Dunajovice

 Plast  
 Bioodpad 
 Papír
 Směsný odpad

STKO, spol. s r.o.
Brněnská 65, 692 01 Mikulov
Dispečer – kontakt: +420 736 516 003
www.stko.cz

STARÁME SE O VÁŠ ODPAD, 
VOLEJTE +420 736 516 003

• Svoz a odstranění odpadů včetně nebezpečných
• Kontejnerová doprava
• Prodej písků, štěrků
• Prodej kompostu
• Prodej nádob na odpad a pytlů
• Provoz Sběrných středisek odpadů Drnholec, Mikulov, 

Perná, Pasohlávky, Ivaň
• Výkup druhotných surovin a barevných kovů
• Likvidace černých skládek

Náhradní svoz za 21. 4. 2025  proběhne 19. 4. 2025.

ŘÍJEN
po út st čt pá so ne

1 2 3 4 5
6 7 8 9 10 11 12
13 14 15 16 17 18 19
20 21 22 23 24 25 26
27 28 29 30 31

ČER VENEC
po út st čt pá so ne

1 2 3 4 5 6
7 8 9 10 11 12 13
14 15 16 17 18 19 20
21 22 23 24 25 26 27
28 29 30 31

ZÁŘÍ
po út st čt pá so ne
1 2 3 4 5 6 7
8 9 10 11 12 13 14
15 16 17 18 19 20 21
22 23 24 25 26 27 28
29 30

PROSINEC
po út st čt pá so ne
1 2 3 4 5 6 7
8 9 10 11 12 13 14
15 16 17 18 19 20 21
22 23 24 25 26 27 28
29 30 31

SRPEN
po út st čt pá so ne

1 2 3
4 5 6 7 8 9 10
11 12 13 14 15 16 17
18 19 20 21 22 23 24
25 26 27 28 29 30 31

LISTOPAD
po út st čt pá so ne

1 2
3 4 5 6 7 8 9
10 11 12 13 14 15 16
17 18 19 20 21 22 23
24 25 26 27 28 29 30
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Vážení rodiče a strávníci, 

 v dnešní době se hodně diskutuje o zdravé výživě, dietních 
stravováních a vůbec o stravování ve školních jídelnách. Proto 
jsme se rozhodli napsat něco málo o naší jídelně. Jak již víte 
především vaříme pro MŠ, ZŠ a zaměstnance školy. Mimo to 
připravujeme obědy pro další strávníky v rámci doplňkové čin-
nosti. Školní stravování je organizovaná služba, která je pro žáky 
dotovaná státem. Jídelníček sestavujeme podle požadavků 
vyhlášky o školním stravování, ve které je předepsán takzva-
ný spotřební koš. Odborníci na zdravou výživu zdůrazňuji, že 
je žádoucí snižovat spotřebu tuků a cukrů, a naopak zvyšovat 
spotřebu ryb, luštěnin, zeleniny a ovoce. Vaříme v průměru 280 
obědů, asi 60 obědů pro MŠ ,135 pro ZŠ, 35 pro zaměstnance 
školy a 50 obědů pro další strávníky.
 Dříve se jídelníček sestavoval spíš jednoduše a nebylo to tak 
náročné z hlediska plnění výživových norem. Nechceme říct, že 
by se v té době na jídelníček nedbalo, ale více pozornosti jsme 
mu začali věnovat asi před šesti lety, kdy se pozměnily poža-
davky na spotřební koš. Letos o velkých prázdninách proběh-
la v naší školní jídelně celková rekonstrukce včetně instalace 
moderních spotřebičů, které využívají nové technologie vaření, 
a to šetrné vaření v páře nebo příprava s minimální spotřebou 
tuků atd. Tímto děkujeme vedení školy a obecnímu úřadu za 
vynaložené náklady. Stále se zdokonalujeme při práci s novými 
spotřebiči a jen z chyb se poučíme a posuneme se dál. „Učíme 
se celý život.” Jednou týdně zkoušíme uvařit výběr ze dvou jídel. 
Věříme, že to má úspěch, ale ještě se máme co učit abychom 
správně sestavili jídelníček s ohledem na prostor v kuchyni 
a u výdeje. Možná se jednou dopracujeme k tomu, aby byl vý-
běr ze dvou jídel vícekrát za týden. Je to pro nás výzva a rády 
se přiučíme novým věcem. I přes drobné nedostatky odvádíme 
týmovou práci a jsme dobrý kolektiv. Snažíme se vařit pro spo-
kojenost všech strávníků. Měli bychom jít s dobou a záleží na 
našich strávnících, jestli nám zachovají přízeň i přes změnu vy-
hlášky o školním stravování s aktuálními výživovými požadavky, 
která začne platit po novém roce.
 Poklidný adventní čas přeje

Kolektiv školní jídelny
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Klub důchodců D. Dunajovice z.s. informuje 

 Ve 2. pololetí tohoto roku jsme uskutečnili několik úspěš-
ných akcí. V červnu se naši členové rehabilitovali v Bystřici 
pod Hostýnem. S dobrou náladou a odpočatí jsme se vrátili 
ke svým rodinám. V měsíci srpnu jsme obdivovali oprave-
ný zámek v Jaroměřicích nad Rokytnou. Ve spolupráci s KAS 
Lednice bylo úžasné koupání ve Velkém Mederu. Je proká-
záno, že léčivá termální voda má nejen blahodárné účinky na 
tělo, ale má vliv i na zlepšení nálady. Podzimní výstava Floria 
Kroměříž nám mimo nákupů chryzantém, cibulí lilií a tulipánů 
poskytla řadu inspirací.
 V klubovně jsme od září připravovali výrobky na adventní Jar-
mark. 11. 11. jsme přivítali příjezd sv. Martina. Byla to skvělá akce.
 Na podzimní členské schůzi za přítomnosti p. starosty a hos-
tů z Dechtic a Lednice jsme si zazpívali a zatančili za hudebního 
doprovodu p. Zbyňka Hroudného. Zúčastnili jsme se Jarmarku, 
kde byly opět „naše langoše“, za které jsme si odnesli první 
cenu. Všem našim příznivcům ze srdce děkujeme.
 Podíleli jsme se i na akcích, které jsme nepořádali: na Křídlech 
motýla, Slavnosti vína apod.
 Přejeme všem našim členům, i jejich rodinám, klid a pohodu 
o Vánocích, pocit jistoty a do nového roku víru v lepší zítřky, co 
nejlepší zdraví a hodně elánu a radosti v roce 2025. 

Eva Tiefenbachová a Jitka Hanušková 

Společenská kronika 

Narození 

Říjen 2024 Klára Bartošíková 

Úmrtí 

Říjen 2024 Josef Pitra 88 let 

Listopad 2024 Škrháková Štěpánka 90 let 
  Vladimír Bičan 87 let 

Jubilea 

Říjen 2024 Eva Ilkovicsová
  Jarmila Šanderová
  Vladimíra Šomanová
  Helena Svobodová
  Františka Čížková
  Zdeňka Jakubčíková 
 
Listopad 2024 Emilie Bandíková
  Alžběta Hodoňová
  Ludmila Josefíková 
  Hedvika Zonygová
  Anna Opravilová

Prosinec 2024 Emilie Šarköziová
  Antonie Blatová
  Božena Němcová
  Miloslav Šůstek
  Petr Pecka
  Hana Pitrová
  Štěpánka Štrbková
  Marta Osičková
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Škoda Octavia 
a Škoda Octavia Combi
Akční modely 130 let

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu Škoda Octavia: 4,3–5,8 l/100 km; 112–131 g/km 
Škoda Octavia Combi: 4,4–5,9 l/100 km; 114–134 g/km

Ilustrativní fotogra� e, obsahuje prvky příplatkové výbavy

Pokročilé 
asistenční systémy

13“ obrazovka 
s navigací

Matrix-LED přední 
světlomety

se zvýhodněním až
128 300 Kč

Vydejte se s námi na cestu k novým milníkům s akčními modely 
Škoda Octavia a Škoda Octavia Combi 130 let nebo 130 let 
Premium. Pořiďte si je nyní s atraktivní výbavou již od 599 900 Kč, 
díky které se vaše jízda stane ještě radostnější.
Pro více informací nás neváhejte navštívit osobně, nebo nás 
kontaktujte telefonicky či online.

Váš autorizovaný prodejce vozů Škoda:

AGROTEC a.s.
Lidická 123
690 02 Břeclav
Tel.: 519 326 500
www.agrotecauto.cz

Václav Urbánek
606 726 922
vaclav.urbanek@agrotec.cz

Martin Pospíšil
724 149 841
mpospisil@agrotec.cz
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Kalendář kulturních akcí 2025

 Datum  Název akce Spolek Místo akce
 1. 2. 2025  Ples Spolek rodičů  Dům Dr. Karla Rennera 
 1. 3. 2025  Fašank DNS Dunajek
 8. 3. 2025  Dětský karneval DNS Dunajek
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Z Kroniky Dolní Dunajovice na Facebooku…

 Zajímavou historii má za sebou kříž, stojící nedaleko skle-
pů na Vinařské ulici. Kdo nechal postavit původní kříž se už 
asi nikdy nedozvíme. Víme jen, že jeho autorem je kameník 
Johann Grassl z Mikulova, který výrobu náhrobků, kamenných 
křížů a dalšího kamenického sortimentu provozoval od počátku 
20. století až do třicátých let. Po válce byl kříž zřejmě zanedbaný, 
možná i poničený, a tak se jej ujali manželé Šimoníkovi. Tehdy 
sedmatřicetiletý Otakar Šimoník přišel s manželkou Ludmilou 
a se třemi dětmi do Dolních Dunajovic v srpnu 1945 z Traplic 
na Uherskohradišťsku a byl jim přidělen dům na ulici Rudé 
armády. Začali také hospodařit na poli, kde kamenný kříž stál. 
V roce 1947 kříž opravili a nechali doplnit nápisem: „Kristus žije, 
Kristus vítězí, Kristus ať v našich srdcích panuje! Opravili Otakar 
a Ludmila Šimoníkovi L. P. 1947“ Od té doby se o kříž starali, 
nosili k němu květiny a v tomtéž pokračovaly a stále pokračují 
další generace rodiny Šimoníkovy. Po téměř osmdesáti letech 
tak už myslím oprávněně kříž může nést jméno Šimoníkův kříž.
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Ohlédnutí za rokem 2024 (str. 4—7)
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